
List k Neděli svaté Trojice     
v y c h á z í  3 0 . 5 . 2 0 2 1

                         

                                                      Farního sboru 
Českobratrské církve evangelické v Chrástu                                    

„Vítr vane, kam chce, jeho zvuk slyšíš, ale nevíš,
odkud přichází a kam směřuje. Tak je to s každým,

kdo se narodil z Ducha.“               
Janovo evangelium 3,8

„Bůh je Duch a ti, kdo ho uctívají, mají tak činit v Duchu a
v pravdě,“ říká Ježíš v rozhovoru se samařskou ženou u
Jákobovy  studny (Jan  4).  A v  evangeliu trojiční  neděle
klade Nikodémovi na srdce, že kdo se nenarodí z vody a
z  Ducha,  nemůže  vejít  do  království  Božího  (Jan  3).  A
vzápětí přirovná Boží  bytí a působení  v tomto světě k
větru.  Vítr  (stejně  jako  Bůh  sám)  je  neviditelný,
nespoutaný,  zcela  svobodný,  neuchopitelný  lidskými
představami.
Z toho aby se člověku zatočila hlava. Nebo mu to jako při
vichřici vzalo pevnou půdu pod nohama, porazilo na zem
nebo mu odneslo střechu nad hlavou. To ale není celý
význam Ježíšova sdělení.  To,  co je  zcela  mimo lidskou
kontrolu,  co se  vynořuje  z  hlubiny  bytí  a  zase  mizí  za
obzorem,  k  němuž  člověk  dohlédne,  onen  vítr,  dech,
Duch, který vane kam chce – jeho hlas je možné slyšet!
Mluví Kristovými ústy a také ústy těch, kdo o něm svědčí.
Zvuk  Ducha  je  možné  slyšet  ve  slově  evangelia,  ve
slovech toho, který říká: „slova, která jsem k vám mluvil,
jsou Duch a jsou život (Jan 6, 63).“ 









Jsme připraveni?

Nebojte  se!  Nebudu  se  (dnes:)  zamýšlet  nad  tím,  jakým
způsobem křesťané očekávají  Slavný návrat  našeho Pána
a Spasitele a zda jejich příprava odpovídá závažnosti této
události. Ono není moc nad čím, vidíme to všude kolem:(

Dnes  mám  mnohem  skromnější  cíle.  V  posledních  měsí-
cích jsme na stránkách tohoto "dočasného" týdeníku čítali
o chystaném projektu "Útočiště". Různí lidé, různé pohle-
dy,  ale přesto se neubráním dojmu, že  ze stále stejného
místa. Pokouším se tedy sám o úkrok stranou a hle, co vi -
dím!

Z předchozích textů zněl poměrně jednolitý jednohlas, ve
zkratce ono jedno slovo, peníze! A další peníze. A dotace.
A granty. A ... .
 
Jsem formací přírodovědec. Živím se technikou. Nebudu v
žádném případě popírat, že žijeme také v hmotném světě
a že malé organizace stále ještě musí své účty platit (nebo
nechat platit někoho jiného, viz výše;). Jenže!

Jenže chceme-li vážně uvažovat o nabídce nejen přístřeší,
ale  skutečného  útočiště,  nemůžeme  se  omezit  na  vy-
rovnanou účetní bilanci. Dokonce se odvážím tvrdit, že ta
hmotná  stránka  celého  snažení  je  ta  méně  významná.
Sloganem  nejmenované  charitativní  organizace,  že
možnosti tu jsou. Už teď, není nic dalšího třeba. Že pokud
bychom  se  zabývali  i  nadále  především  tou  hmotnou
stránkou jako dosud, že se vlastně nemáme o čem bavit.
Že  vybrat mezi  sebou na stravu,  ošacení  i  ubytování  pro
jednoho-dva  potřebné,  to  by  vskutku  nebyl  žádný  velký
problém. A ani bychom  nemuseli  slevit ze svého luxusu.
Na to je okruh chrásteckého sboru dost velký a dost boha-
tý. Bohu díky za to.



Jenže.

Jenže ono v útočišti nejde o nějaké teplé jídlo a zimní ob-
lečení.  Ostatně takové služby jsou již  poměrně dobře za-
jištěny  i  jinde.  V  útočišti  jde  podle  mého  názoru  pře-
devším o zcela jiné věci. A o těch jsme toho zatím mnoho
neslyšeli, pokud vůbec.

Jsem  přesvědčen,  že  to  podstatné,  co  u  nás  příchozí
mohou  hledat,  je  vztah.  Uvažujme  totiž  ani  ne  tak  o  li -
dech,  kteří  třebas  i  řadou vlastních  (a  mnohdy  hrubých)
chyb  vypadli  z  běžného  funkčního  života,  ale  vytaženi  z
vody jsou opět schopni samostatného žití, jako spíše o li -
dech, jejichž praktická nepoužitelnost (a to prosím neber-
me  jako  odsouzení,  ale  jako  prosté  konstatování  sku-
tečnosti!)  je  způsobena  trvalými  nedostatky,  zejména
vztahovými.  Uvažujme  o  lidech,  kteří  normálních  spole-
čenských vztahů nejsou schopni. Uvažujme o lidech, kteří
vstoupí  do  našich  životů  s  faktickým,  byť  třeba  nepři -
znaným, přáním, abychom my ten jejich život nějak odžili
za ně.  Uvažujme o lidech, kteří  ač věkem dospělí,  přesto
nikdy nedospěli  (a  nedospějí...:(  Uvažujme o velkých dě-
tech. Uvažujme o lidech, kteří nechtějí být samostatní, ale
kteří touží po závislosti. Závislosti na nás.

Myslíte si, že jsme připraveni nabídnout komukoliv vztah,
ubránit si v něm vlastní svobodu a zároveň si uchovat lás-
ku k lidem, kteří až dosud propadli všemi ostatními spole-
čenskými síty?

Rád bych odpověděl pionýrsky, ale nejde mi to.

A co vy, vždy připraveni?

-mjt-



JEŠTĚ MLUVÍ, AČ ZEMŘELI

1.6.   Justin (+  kol.  165),  filozof  a mu-
čedník,  jeden  z nejznámějších
křesťanských  apologetů  (obránců
víry).

Z Justinovy První apologie:

13. Když  uctíváme  tvůrce  tohoto
vesmíru,  nejsme  tedy  nevěřícími.  Který
rozumný  člověk  by  to  neuznal?
Dokážeme, že ne bezdůvodně uctíváme
svého  učitele  k  tomu  narozeného,  Ježíše  Krista,  který  byl
ukřižován  za  Pontského  Piláta,  správce  Judeje  za  císaře
Tiberia. Jsme poučeni, že Ježíš Kristus je Syn pravého Boha a
uvádíme  ho  na  druhém  místě.  Na  třetím  místě  oprávněně
uctíváme prorockého Ducha. Vytýkají nám to jako bláznovství,
kdy  prý  ukřižovaného  člověka  uvádíme  hned  po
nezměnitelném a věčném Bohu, Otci veškerenstva. Nevědí o
tajemství,  které  v  tom  je.  Prosíme  vás,  poslouchejte,  až  to
tajemství budeme vysvětlovat.

61. Kdo  z  přesvědčení  uvěří,  že  je  pravda,  co  se  od  nás
dozvěděli a co jsme jim řekli, a slíbili, že podle toho budou žít,
poučíme  je,  že  modlitbou  a  postem  mají  prosit  Boha  o
odpuštění svých dřívějších hříchů. My se modlíme a postíme s
nimi. Potom je zavedeme k vodě. Tam jsou znovuzrozeni týmž
způsobem,  jako jsme byli  znovuzrozeni  my.  Ve  jménu  Pána
Boha,  Otce  veškerenstva  i  našeho  Spasitele  Ježíše  Krista  i
Ducha  Svatého  vykonají  totiž  ve  vodě  koupel  znovuzrození.
Toto jsme se dozvěděli od apoštolů.

65. Když  jsme  umyli  toho,  který  uvěřil  a  připojil  se  k  nám,
vedeme ho k bratřím - tak si říkáme -, kteří se tam shromáždili
a společně se modlíme za sebe, za toho, který byl osvícen, a za
všechny, ať jsou kdekoliv, abychom, když jsme poznali pravdu,



se stali svým jednáním dobrými občany a strážci přikázání a
dosáhli věčné spásy. Potom se přinese představenému bratru
chléb a pohár vody a vína. Ten je vezme a skrze Syna i Ducha
Svatého vzdá chválu a slávu Otci veškerenstva. Dlouze děkuje
za  dary  od  něho  přijaté.  Když  skončil  prosby  a  díkůčinění,
všichni  přítomní  radostně  zvolají:  „Amen".  Hebrejské  slovo
„Amen"  znamená  „Staň  se".  Když  představený  skončil
díkůčinění a když všichni projevili radostný souhlas, dávají ti,
kterým  říkáme  jáhni,  každému  z  přítomných  částku  z
posvěceného chleba, vína a vody a zanesou i nepřítomným. 

66. Tento pokrm nazýváme eucharistií a nesmí z něho dostat
nikdo jiný než ten, kdo věří, že naše nauka je pravdivá, kdo byl
omyt koupelí na odpuštění hříchů a znovuzrození a žije tak, jak
přikázal  Kristus.  My  tím  nepřijímáme  obyčejný  chléb  a
obyčejný nápoj. Byli jsme poučeni, že tak jako Ježíš Kristus, nás
Spasitel a vtělené Boží slovo, měl tělo a krev kvůli naší spáse,
tak také pokrm, nad kterým se jeho slovy konalo díkůčinění s
modlitbou a kterým po proměně živí naše tělo a krev, je tělem
a krví onoho vtěleného Ježíše. Apoštolově ve svých pamětech,
zvaných evangelia, nám oznámili, že jim to Ježíš přikázal. Že
vzal chléb, vzdal díky a řekl: „Toto čiňte na mou památku: toto
je mé tělo" (Lk 22,19). Podobně vzal i kalich, vzdal díky a řekl:
„Toto je má krev" (Mt 26,28). A toto sdělil pouze jim.
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